



မြန်မာနိုင်ငံ၊ ထိုင်းနိုင်ငံ၊ မလေးရှားနိုင်ငံ။ ။ လူကုန်ကူးမှုကို အဆုံးသတ်ရန်နှင့် အသက်ရှင်ကျန်နေသူများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန်

အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ လူကုန်ကူးမှုဆိုင်ရာ အစီရင်ခံစာတွင် မြန်မာနိုင်ငံကို အနိမ့်ဆုံးအဆင့် သတ်မှတ်ပြီး ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံကို တိကျစွာ အဆင့်သတ်မှတ်နိုင်ခြင်း မရှိပါ။

(ဘန်ကောက်မြို့၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်၊ ၂၀၁၆)။ ။ မြန်မာနိုင်ငံ၊ ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံတို့သည် လူကုန်ကူးမှုကို လုံလောက်စွာ တိုက်ဖျက်ရန်နှင့် အသက်ရှင်ကျန်နေသူများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန် လွန်ခဲ့သောနှစ်က စွမ်းဆောင်နိုင်ခဲ့ခြင်း မရှိပါဟု Fortify Rights မှ ယနေ့ ပြောကြားလိုက်သည်။ အမေရိကန်နိုင်ငံဌာနဆိုင်ရာ၏ လူကုန်ကူးမှုနှစ်စဉ်အစီရင်ခံစာ (TIP) တွင် ကမ္ဘာ့အဆိုးရွားဆုံး ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများအတွက် သတ်မှတ်ထားသော အနိမ့်ဆုံးအဆင့်သို့ မြန်မာနိုင်ငံကို ဓမ္မဓိဌာန်ကျစွာ အဆင့်လျှော့သတ်မှတ်လိုက်သည်။ သို့ရာတွင် ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံတို့၏ လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုများကို တိကျစွာ အဆင့်သတ်မှတ်နိုင်ခြင်း မရှိပါ။

အမေရိကန်နိုင်ငံ နိုင်ငံတော်အတွင်းရေးမှူး ဂျွန်ကယ်ရီမှ အစီရင်ခံစာကို ဝါရှင်တန်ဒီစီတွင် မနေ့က ထုတ်ပြန်လိုက်ပြီး ထိုအစီရင်ခံစာတွင် မြန်မာနိုင်ငံကို အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းမှ အဆင့်(၃) သို့ အဆင့်လျှော့သတ်မှတ်လိုက်ပြီး ထိုင်းနိုင်ငံကို အဆင့်(၃)မှ အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းသို့ အဆင့်မြှင့်သတ်မှတ်ကာ မလေးရှားနိုင်ငံကိုမူ အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းတွင်ပင် ဆက်လက်ထားရှိသည်။ ယခုနှစ်အဆင့်သတ်မှတ်ချက်များသည် ဧပြီလ ၁ ရက်၊ ၂၀၁၅ မှ မတ်လ ၃၁ ရက်၊ ၂၀၁၆ အတွင်း သက်ဆိုင်ရာအစိုးရတို့၏ လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုများနှင့် လုပ်ဆောင်ချက်များအပေါ် အခြေခံထားခြင်းဖြစ်သည်။

“မြန်မာနိုင်ငံ အဆင့်လျှော့ကျသင့်သည်မှာ ကြာပါပြီ။ တပ်မတော်သည် အရှေ့တောင်အာရှ၏ အဆိုးရွားဆုံး လူကုန်ကူးမှုကျူးလွန်သူများတွင် ပါဝင်နေသည်မှာကြာပါပြီ” ဟု Fortify Rights ၏ အလုပ်အမှုဆောင်အရာရှိချုပ် မက်သရူးစမစ်မှ ပြောကြားလိုက်သည်။ “တပ်မတော်သည် ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု မလုပ်ရသေးသော အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုဖြစ်ပြီး အတင်းအဓမ္မစခိုင်းမှုများကို ပြစ်ဒဏ်ခံရမှုမရှိဘဲ ဆက်လက်လုပ်ဆောင်လျက်ရှိကာ ထိုအစဉ်အလာကို အဆုံးသတ်ရန် ပိုမိုလုပ်ဆောင်ဖို့ လိုအပ်သည်။”

မြန်မာ့တပ်မတော်၊ နယ်စပ်အစောင့်အင်အားစုများနှင့် အစိုးရနှင့်မဆိုင်သော ပြည်သူ့စစ်တပ်ဖွဲ့များသည် ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွင် အတင်းအဓမ္မစခိုင်းမှုများကို ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ဥပမာအားဖြင့် မြန်မာစစ်တပ်သည် ၂၀၁၅ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလနှင့် ၂၀၁၆ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလတွင် ရခိုင်တိုင်းရင်းသား အရပ်သားများကို အသက်အန္တရာယ်ခြိမ်းခြောက်ကာ ရခိုင်ပြည်နယ်ရှိ လက်နက်ကိုင်တိုက်ပွဲဖြစ်ရာဒေသတွင် လက်နက်များနှင့် စားနပ်ရိက္ခာများ သယ်ယူရန်နှင့် တိုက်ပွဲအတွင်းကျဆုံးသော စစ်သားများအတွက် မြေကျင်းများတူးရန် အတင်းအဓမ္မခိုင်းစေခဲ့ပုံကို Fortify Rights မှ မှတ်တမ်းပြုစုထားသည်။

ထို့ပြင် ၂၀၁၅ခုနှစ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံမှထွက်ပြေးသည့် သောင်းနှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာ အမျိုးသားများ၊ အမျိုးသမီးများနှင့် ကလေးများကို နိုင်ငံဖြတ်ကျော်ကျူးလွန်သည့် ရာဇဝတ်အသင်းအဖွဲ့များနှင့် မြန်မာနိုင်ငံနှင့် ထိုင်းနိုင်ငံတို့ရှိ ကြံရာပါ အာဏာပိုင်အဖွဲ့အစည်းများက လူကုန်ကူးခဲ့ကြပုံကို Fortify Rights မှ မှတ်တမ်းပြုစုထားသည်။



အစိုးရအနေနှင့် ရိုဟင်ဂျာတစ်သန်းကျော်ကို နိုင်ငံသားအဖြစ်သတ်မှတ်ရန် ဆက်လက်ငြင်းဆန်နေပြီး၊ ရိုဟင်ဂျာ အများစုပါဝင်သည့် မွတ်စလင် တစ်သိန်းနှစ်သောင်းကျော်ကို စစ်ဘေးရှောင်စခန်း လေးဆယ်ကျော်တွင် နေထိုင်ခိုင်းခြင်းကြောင့် ၎င်းတို့သည် လူကုန်ကူးမှုခံရရန် အမြင့်ဆုံးအနေအထားတွင် ရှိသည်။ ကချင်နှင့်ရှမ်းအရပ်သား တစ်သိန်းကျော်မှာ လက်နက်ကိုင်တိုက်ပွဲကြောင့် မြန်မာ-တရုတ်နယ်စပ်တွင် ပြောင်းရွှေ့နေထိုင်ကြပြီး ၎င်းတို့သည်လည်း လူကုန်ကူးမှုခံရရန် အမြင့်ဆုံးအနေအထားကို ရင်ဆိုင်နေကြရသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံအစိုးရကို အဆင့်(၃) မှ အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းသို့ ယခုနှစ်တွင် အဆင့်မြှင့်ပေးလိုက်ခြင်းသည် စောလွန်းသည်ဟု Fortify Rights မှ ပြောကြားလိုက်သည်။

၂၀၁၅ ခုနှစ် မေလတွင် လူကုန်ကူးသူများက လူကုန်ကူးရာတွင် အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သည့် ထောင်နှင့်ချီသော ရိုဟင်ဂျာနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်လူမျိုးများကို သယ်ဆောင်လာသည့် လှေများကို ပင်လယ်ပြင်တွင် စွန့်ခွာထားရစ်ခဲ့သောအခါ ထိုင်းနိုင်ငံသည် ၎င်း၏ နယ်စပ်ဒေသများကို လုံခြုံရေးအင်အားဖြည့်ကာ အသက်ရှင်ကျန်နေသူများကို ကမ်းကပ်ခွင့် မပေးခဲ့ပေ။

လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သူများကို ကာကွယ်ရန် ဦးစားမပေးခဲ့သော ထိုင်းနိုင်ငံ၏ လုပ်ဆောင်ချက်များကြောင့် များပြားလှသော သေဆုံးမှုများ ပင်လယ်ပြင်တွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ရသည်။

ယနေ့ထိ ထိုင်းနိုင်ငံသည် လှေနှင့်ရောက်ရှိလာသော ဒုက္ခသည်များနှင့် ပတ်သက်ပြီး “ကူညီရန်” သို့မဟုတ် “လက်မခံရန်” ဟူသည့် မူဝါဒကို လက်ကိုင်ထားရာ လူကုန်ကူးခံရသူများကို အသက်အန္တရာယ်ဖြစ်စေပြီး လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်နိုင်ခြေရှိသူများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန် အာမခံချက်မပေးနိုင်ပေ။

၂၀၁၅ခုနှစ်တွင်လည်း ရိုဟင်ဂျာနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံသားများကို လူကုန်ကူးခြင်းအား ရဲများမှစုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းကို ထိုင်းအာဏာပိုင်များမှ ဟန့်တားကာ စောလွန်းစွာ အမှုပိတ်ခဲ့ပြီး ထိုင်းနိုင်ငံ၏ အကြီးမားဆုံး လူကုန်ကူးခြင်းဆိုင်ရာ ကြားနာစစ်ဆေးမှုတွင် အသက်အန္တရာယ်ရှိသော မျက်မြင်သက်သေများကို အကာအကွယ်မပေးခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိထားသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံအနေနှင့် တရားစီရင်ရေးဝန်ကြီးဌာနလက်အောက်တွင် လူကုန်ကူးခြင်းဆိုင်ရာ အမှုများ၏ မျက်မြင်သက်သေများကို အလိုအလျောက် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရန်နှင့် လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများကို ယာယီတရားဝင်နေထိုင်ခွင့်ပေးရန် ဝန်ကြီးအဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အမှတ် ၁၁/B.E. ၂၅၅၉ ကို မတ်လ ၂၀၁၆ တွင် အတည်ပြုပေးခဲ့သော်လည်း ယခုချိန်ထိ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခြင်း မရှိသေးပါ။

ထိုင်းနိုင်ငံအနေနှင့်လည်း ရိုဟင်ဂျာဒုက္ခသည်များနှင့် လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများကို အသုံးအဆောင် မစုံလင်သော ထိန်းသိမ်းရေးအခန်းများနှင့် အစိုးရမှဖွင့်လှစ်ထားသော ဂေဟာများတွင် လူမဆန်သောအခြေအနေများ၌ အကန့်အသတ်မဲ့ ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းထားသည်။ လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများကို စိစစ်ခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်သည် တစ်ဖက်သတ်ဆန်ပြီး အချို့သော အသက်ရှင်ကျန်သူများသည် “တရားမဝင်ရွှေ့ပြောင်းသူများ”အဖြစ် မှားယွင်းစွာ သတ်မှတ်ခြင်း ခံရသည်ဟု ထိုင်းအရာရှိများက Fortify Rights ကို ပြောကြားခဲ့သည်။



“၂၀၁၅ခုနှစ်သည် သမိုင်းအရ ထိုင်းနိုင်ငံတွင် လူ့ကုန်ကူးမှုအတွက် ဆိုးရွားသောနှစ်တစ်နှစ်ဖြစ်သည်။ ထိုင်းအစိုးရ၏ လုပ်ဆောင်ချက်များသည် ယခင်နှစ်က ဒေသတစ်ခုလုံးကို ကိုင်လှုပ်ခဲ့သော “လေ့စီးဒုက္ခသည် အခက်အခဲ”အပေါ် တိုက်ရိုက် အကျိုးသက်ရောက်မှု ရှိခဲ့သည်” ဟု မက်သရူးစမစ်မှ ပြောကြားလိုက်သည်။ “ပြီးခဲ့သော လများအတွင်း ထိုင်းနိုင်ငံသည် အရေးကြီးသော တိုးတက်မှုများ ပြုလုပ်နိုင်ခဲ့သော်လည်း ၎င်း၏ ၂၀၁၅ခုနှစ်အတွင်း လုပ်ဆောင်ချက်အတွက် အဆင့်မြင့်တင်ပေးလိုက်ခြင်းမှာ စောလွန်းနေပြီး ထိုင်းအစိုးရထံ မှားယွင်းသော သတင်းပေးပို့ခြင်းပင် ဖြစ်သည်။”

အမေရိကန် နိုင်ငံခြားရေးဌာနအနေနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံကို အဆင့်(၃) သို့ အဆင့်လျှော့သတ်မှတ်ပေးလိုက်သင့်သည်။ ဤအဆင့်သတ်မှတ်ချက်သည် မလေးရှားနိုင်ငံအနေနှင့် လွန်ခဲ့သောနှစ်က ရရှိခဲ့သင့်သော သတ်မှတ်ချက်ဖြစ်ပြီး လူ့ကုန်ကူးမှုကာကွယ်တားဆီးခြင်း၊ အသက်ရှင်ကျန်သူများကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများကို တရားစွဲဆိုခြင်းတို့ကို လုံလောက်စွာ မပြုလုပ်နိုင်သဖြင့် ဤအဆင့်သတ်မှတ်ချက်နှင့်ပင် ဆက်လက်ထိုက်တန်သည်။

၂၀၁၅ခုနှစ်တွင် မလေးရှားနိုင်ငံ ပိုင်နက်အတွင်းရှိ လူ့ကုန်ကူးသည့်စခန်းများတွင် များပြားလှသော မြေကျင်းများ ရှာဖွေတွေ့ရှိခဲ့သော်လည်း မလေးရှားနိုင်ငံသည် ၎င်း၏ပိုင်နက်အတွင်း လှုပ်ရှားနေသည့် လူ့ကုန်ကူးသည့် ကွန်ယက်များကို ထိရောက်သော စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်း ပြုလုပ်ရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည်။

၂၀၁၅ခုနှစ် မေလတွင် လေ့စီးဒုက္ခသည် အခက်အခဲအတွင်း လူ့ကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်နေသူများ ထောင်နှင့်ချီ၍ ပင်လယ်ပြင်တွင် သောင်တင်နေသောအခါ ရှေးဦးစွာ လေ့များကို မလေးရှားရေပိုင်နက်အတွင်းမှ ပင်လယ်ပြင်ကျယ်သို့ ဆွဲသည့်အတွက် ရာချီသောလူများ အသက်အန္တရာယ် ရင်ဆိုင်ရပြီး နိုင်ငံတကာ၏ ပြစ်တင်ရှုတ်ချမှု ခံရပြီးနောက်တွင် မလေးရှားနိုင်ငံသည် နောက်ဆုံးတွင် ၎င်းတို့ကို ကမ်းကပ်ခွင့် ပေးခဲ့သည်။

မလေးရှားအာဏာပိုင်များသည် ထောင်ချီသော ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်များနှင့် လူ့ကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများကို အသုံးအဆောင်မစုံလင်သော ထိန်းသိမ်းရေးအခန်းများတွင် အကန့်အသတ်မဲ့ ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းထားသည်။ မလေးရှားနိုင်ငံတွင်နေထိုင်နေသည့် မည်သူမည်ဝါမှန်းမသိရသော သောင်းချီသည့် ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်များသည် တစ်ဖက်သတ်ဆန်စွာ ထိန်းသိမ်းခံရခြင်းနှင့် အခြားအလွဲသုံးစားပြုမှုများကို ခံစားရဖွယ်ရှိသည်။

TIP အစီရင်ခံစာအရ “မလေးရှားနိုင်ငံရှိ တစ်သိန်းငါးသောင်းကျော်သည့် စာရင်းသွင်းထားသော ဒုက္ခသည်များနှင့် နိုင်ငံရေးခိုလှုံခွင့်တောင်းသူများသည် တရားဝင်နေထိုင်ခွင့်နှင့် တရားဝင်အလုပ်လုပ်ခွင့်ရရှိရန် အစွမ်းအစမရှိသည့်အတွက် လူ့ကုန်ကူးမှု၏ သားကောင်ဖြစ်ကြရသည်။”

မလေးရှားတွင် နေထိုင်သည့် ဒုက္ခသည်များနှင့် လူ့ကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများသည် ထိန်းသိမ်းထားခြင်း ခံရမည်ကို ကြောက်ရွံ့သည့်အတွက် အလွဲသုံးစားပြုခံရမှု၊ မတရားဆက်ဆံခံရမှု (သို့မဟုတ်) လူ့ကုန်ကူးခံရမှုများကို မလေးရှားအာဏာပိုင်များထံ မတိုင်တန်းကြကြောင်း Fortify Rights ကို ပြောကြားခဲ့သည်။



လွန်ခဲ့သောနှစ်၏ TIP အစီရင်ခံစာတွင် အမေရိကန်နိုင်ငံသည် မလေးရှားနိုင်ငံကို အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းသို့ အဆင့်မြှင့်ပေးလိုက်ခြင်းမှာ ပစိဖိတ်ဖြတ်ကျော်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း (TPP) ကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီမှုတွင် မလေးရှားနိုင်ငံ ပါဝင်နိုင်ရေးအတွက် အဆင့်မီစေရန် ဖြစ်နိုင်သည်။ အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ ဥပဒေအရ အဆင့်(၃) အစိုးရများကို ကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီမှုမှ ချန်လှပ်ထားခဲ့မည်ဖြစ်သည်။ ဖေဖော်ဝါရီလတွင် အမေရိကန်နိုင်ငံသည် အဆင့်(၃)အစိုးရများကို TPP တွင် ပါဝင်ခွင့်ပြုသည့် ဥပဒေကို အတည်ပြုပြဌာန်းခဲ့သည်။

၂၀၁၅တွင် မလေးရှားနိုင်ငံသည် လူကုန်ကူးမှုနှင့်ဆိုင်သည့် စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုအရေအတွက်ကို လျော့ချခဲ့ပြီး လူကုန်ကူးမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ရာဇဝတ်မှုများအတွက် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခံရသူ (၇)ဦးသာ ရှိခဲ့သည်။

“လွန်ခဲ့သောနှစ်က မလေးရှားနိုင်ငံကို အဆင့်မြှင့်ပေးလိုက်ခြင်းသည် နိုင်ငံတွင်း လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုများကို အားလျော့စေခဲ့သည်။ မလေးရှားနိုင်ငံကို အဆင့်(၂) စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းတွင် နောက်တစ်နှစ် ဆက်လက်ထားရှိခြင်းဖြင့် အမေရိကန်အစိုးရသည် ၎င်း၏အမှားကို ပိုမိုဆိုးရွားစေခဲ့သည်” ဟု မက်သရူးစမစ်မှ ပြောကြားလိုက်သည်။ “အမေရိကန်အစိုးရသည် မလေးရှားနိုင်ငံအနေနှင့် နောက်ဆုံးတွင် လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေး အပေါ် အလေးအနက်ထားလာစေရေးအတွက် ဖိအားပေးရန် ဤအခွင့်အရေးကို အသုံးပြုခဲ့သင့်သည်။

လူကုန်ကူးခြင်းဆိုသည်မှာ “မတရားဆက်ဆံရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့်” ခြိမ်းခြောက်ခြင်း (သို့မဟုတ်) အင်အားသုံးခြင်း (သို့မဟုတ်) အခြားသောပုံစံများဖြင့် အကျပ်ကိုင်ခြင်း၊ အဓမ္မသွေးဆောင်ခြင်း၊ လိမ်လည်ခြင်း၊ လှည့်ဖျားခြင်း (သို့မဟုတ်) အာဏာကို အလွဲသုံးစားပြုခြင်းတို့ ပြုလုပ်ကာ “လူပုဂ္ဂိုလ်များကို စုဆောင်းခြင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်း၊ ရွှေ့ပြောင်းခြင်း၊ ပုန်းအောင်းခွင့်ပေးခြင်း၊ လက်ခံထားခြင်း” ကို ဆိုလိုသည်။

TIP အစီရင်ခံစာသည် အမေရိကန်နိုင်ငံ လူကုန်ကူးမှုသားကောင်များ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး ဥပဒေတွင် ချမှတ်ထားသော စံချိန်စံညွှန်းများနှင့်အညီ အစိုးရတို့၏ လူကုန်ကူးမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုများကို အဆင့်သတ်မှတ်သည်။ အဆင့်(၁) အစိုးရများသည် အနိမ့်ဆုံး စံချိန်စံညွှန်းများကို မီသည်။ အဆင့်(၂) အစိုးရများသည် အနိမ့်ဆုံး စံချိန်စံညွှန်းများကို မီရန် ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှု ကောင်းစွာ ပြုလုပ်နေကြသည်။ အဆင့်(၂) “စောင့်ကြည့်ခံစာရင်းဝင်” အစိုးရများကို စေ့စေ့စပ်စပ်စစ်ဆေးရန်လိုအပ်သည်။ အဆင့်(၃) နိုင်ငံများ၏ အစိုးရများမှာ အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ အနိမ့်ဆုံး စံချိန်စံညွှန်းများနှင့် မကိုက်ညီသကဲ့သို့ စံချိန်မီအောင်လည်း ကြိုးပမ်းအားထုတ်မှုကောင်းစွာ မပြုလုပ်ကြပေ။

အဆင့်(၃) နိုင်ငံများသည် အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ သမ္မတမှ ဆုံးဖြတ်ပါက ကုန်သွယ်မှုပိတ်ပင်ခြင်း ခံရနိုင်ဖွယ်ရှိသည်။

၂၀၁၆ခုနှစ် မတ်လ ၂၂ရက်နေ့တွင် အမေရိကန်ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကော်မတီ၏ နိုင်ငံခြားရေးရာနှင့် ပတ်သက်ပြီး ကော်မတီခွဲ၌ ကြားနာမှုတွင် မြန်မာနိုင်ငံ၊ ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံတို့ကို နောက် (၁၂)လအတွက် အဆင့်(၃) သတ်မှတ်ချက်တွင် ထားရှိသင့်ကြောင်း မက်သရူးစမစ်မှ သက်သေခံခဲ့သည်။ ထိုသက်သေခံချက်တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၊ ထိုင်းနိုင်ငံနှင့် မလေးရှားနိုင်ငံတို့သည် အမေရိကန်နိုင်ငံ လူကုန်ကူးမှုသားကောင်များ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး ဥပဒေတွင် လူကုန်ကူးမှုပျောက်ရေးအတွက် ချမှတ်ထားသော အနိမ့်ဆုံး စံချိန်စံညွှန်းများကို ၂၀၁၅တွင် မည်သို့မမီခဲ့ပုံကို



ဖော်ပြထားသည်။ Fortify Rights အနေနှင့် (၁၄)မျက်နှာရှိ သက်သေခံချက်ကို ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေကာ ကော်မတီခွဲသို့ တင်ပြခဲ့သည်။

“အစိုးရအများစုသည် TIP အစီရင်ခံစာကို အလေးအနက်ထားကြပြီး တိကျမှုမရှိသော အဆင့်သတ်မှတ်ချက်များသည် နောက်ဆုံး၌ လူကုန်ကူးမှုတွင် အသက်ရှင်ကျန်သူများကို ခံစားရစေသည်” ဟု မက်သယူးစမစ်မှ ပြောကြားလိုက်သည်။ “ယခုနှစ်၏ အစီရင်ခံစာသည် အမေရိကန်နိုင်ငံအပါအဝင် အစိုးရအားလုံးမှ အပြုသဘောဆောင်သည့် လုပ်ဆောင်ချက်ဖြစ်ပေါ်စေရန် အထောက်အကူပြုလိမ့်မည်ဟု ကျွန်ုပ်တို့ မျှော်လင့်ပါသည်။”

ထပ်မံသိလိုသည်များ ရှိပါက အောက်ပါတာဝန်ရှိသူများကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

Matthew Smith, Chief Executive Officer,
+ 1.202.503.8032, matthew.smith@fortifyrights.org; Twitter: @matthewsmith

Amy Smith, Executive Director, +66.87.795.5454,
amy.smith@fortifyrights.org; Twitter: @AmyAlexSmith